
كاهش دو سوم از هزينه هاي زندان ها 
با دادرسي الكترونيكي
تمام زندان هاي استان تهران 

به سيستم دادرسي الكترونيك مجهز شده اند
در س�ال جاري دادرس�ي پرون�ده ۶۰ درص�د زندانيان ته�ران به 
ص�ورت الكترونيكي انجام ش�ده ك�ه در هفت ماه گذش�ته باعث 
صرفه جوي�ي ۳ ميلي�ارد تومان�ي شده اس�ت. چن�دي قب�ل هم 
رئي�س مرك�ز حفاظ�ت اطلاع�ات ق�وه قضائي�ه از صرفه جوي�ي 
روزانه ۸ ميليارد تومان هزينه در كل كش�ور در نتيج�ه راه اندازي 
سيستم هاي دادرسي الكترونيكي در دس�تگاه قضا خبر داده بود. 
الكترونيكي شدن رسيدگي به پرونده هاي قضايي، كمك زيادي هم به 
مردم و هم به قوه قضائيه كرده اس��ت. طبق آخرين توضيحات تارنماي 
مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه از سال گذشته تاكنون ۹۰۰ اتاق 
دادرسي الكترونيك در زندان هاي كشور ايجاد و حدود ۱۱2 هزار دادرسي 

الكترونيكي هم در دستگاه قضا انجام شده است. 
 كاهش 1۰ روزه رسيدگي به پرونده ها

آمارهاي مركز فناوري اطلاعات قوه قضائيه نشان مي دهد كه تاكنون ۶۰ 
درصد از شعب قضايي نيز براي انجام دادرسي الكترونيكي تجهيز شده اند. 
رئيس جديد مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه هم به تازگي با اشاره 
به كاهش ميانگين مدت زمان رسيدگي به پرونده ها خبر داده كه با كمك 
گرفتن از ابزارهاي فناورانه، ميانگين زمان رسيدگي به پرونده ها از ابتداي 

سال تاكنون ۱۰ روز كاهش يافته است. 
 كاهش ۳ ميليون مراجعه حضوري

حجت الاس��لام عبداللهي، رئيس مركز حفاظت اطلاع��ات قوه قضائيه 
چندي قبل از صرفه جويي روزان��ه ۸ ميليارد توم��ان هزينه در نتيجه 
راه اندازي سيستم هاي دادرسي الكترونيكي در دستگاه قضا خبر داده بود.  
راه اندازي و توسعه س��امانه هاي آنلاين براي كاهش مراجعات حضوري 
مردم به مراكز مختلف دستگاه قضا در سند تحول قضايي هم مورد تأكيد 
قرار گرفته است. از سال گذشته تاكنون س��امانه هاي مختلفي از سوي 
قوه قضائيه راه اندازي شده كه به تأييد مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه 
قضائيه، اين سامانه هاي الكترونيكي توانسته اند ۱۰ درصد زمان رسيدگي 

به پروند ها و 3 ميليون از مراجعات حضوري را كاهش دهند. 
  باري كه از دوش سازمان زندان ها بر داشته شد

در همين خصوص روز گذش��ته معاون برنامه ريزي و فناوري اطلاعات 
دادگستري استان تهران گفت: در سال جاري دادرسي پرونده ۶۰ درصد 
زندانيان تهران به صورت الكترونيكي انجام ش��ده ك��ه حدود هفت ماه 
گذشته باعث صرفه جويي 3 ميليارد توماني شده است.  محسن مقدس 
درباره وضعيت دادرسي الكترونيك و استفاده از اين سيستم در محاكم 
استان تهران به خبرگزاري تسنيم گفت: در بحث دادرسي الكترونيك، 
دادگستري استان تهران مشاركت خوبي با اداره كل زندان ها و اقدامات 
تأميني و تربيتي استان تهران داش��ته كه اين همكاري منجر به تجهيز 
تمام زندان هاي استان تهران به سيستم دادرسي الكترونيك شده است.  
مقدس ادامه داد: نزدي��ك به ۶۰ درصد پرونده ه��اي زندانيان از طريق 
دادرس��ي الكترونيك انجام شده اس��ت و آماري كه ما در ۹ ماه اخير از 
دادرسي الكترونيك داريم 33 هزار و 344 مورد است كه در تهران انجام 
شده است.  وي افزود: دادرسي الكترونيك داراي ابعاد مختلفي است كه 
يكي از مهم ترين آن كاهش هزينه جابه جايي زنداني براي سازمان زندان ها 
است كه در س��ال هاي اخير هزينه اي چند ميلياردي بر دوش سازمان 
زندان ها مي گذاشت و با انجام دادرسي الكترونيك بخش قابل توجهي از 

اين هزينه ها كاهش يافته است. 
 صرفه جويي ۳ ميلياردي زندان ها

معاون برنامه ريزي و فناوري اطلاعات دادگس��تري استان تهران گفت: 
دادگستري اس��تان تهران با همكاري اداره كل زندان هاي استان تهران 
اقدام به راه اندازي يك مجتمع ويژه رسيدگي به پرونده هاي الكترونيك 
زندانيان ) مجتمع كچويي( كرده است كه فعاليت اين مجتمع در بازه زماني 
شش يا هفت ماه اخير باعث صرفه جويي نزديك به 3 ميليارد تومان به نفع 
بيت المال شده است.  سرپرست معاونت برنامه ريزي دادگستري استان 
تهران در مورد آمار دادرسي الكترونيكي در زندان هاي استان تهران هم 
گفت: تمام زندان هاي استان تهران شرايط دادرسي الكترونيكي را دارند و 
براساس آمار ۹ ماه اخير به ترتيب، زندان تهران بزرگ ۱37۹۱ مورد، زندان 
قزلحصار 7هزارو4۱ مورد، زندان اوين ۶هزارو2۰5 مورد، زندان ورامين 
3هزارو3۶۹ مورد، زندان دماوند هزارو۱۹5 مورد، زندان رجايي شهر ۸72 
مورد و زندان ش��هرري ۸7۱ مورد دادرسي الكترونيك داشته اند. در اين 
۹ ماه اخير در مجموع 33 هزار و 344 مورد دادرسي الكترونيك صورت 
گرفته و دادرسي حضوري نيز ۱7هزارو۶۹4 مورد بوده كه قريب به دو سوم 

از هزينه هاي زندان ها در اين مورد كاهش يافته است. 
 كاهش ۳۰ درصدي پرونده هاي پايتخت

به گفته مقدسي در دو سال اخير آمار موجودي پرونده ها از 7۰۰ هزار به 
5۰۰ هزار پرونده كاهشي يافته و رتبه عملكردي استان تهران از رتبه 25 
به ۱3 ارتقا پيدا كرده است و اين ارتقای رتبه را نمي توان با ساير استان ها 
مقايسه كرد. دليل آن هم اين اس��ت كه اكثر پرونده هاي كثيرالشاكي 
و پرونده هاي مهم احاله شده در تهران رس��يدگي مي شود و اين حجم 
از پرونده ها ب��ه تأمين امكانات لازم نياز دارد.  مقدس��ي در مورد تجهيز 
الكترونيكي مجمتع هاي قضايي تهران اظهار كرد: زيرساخت هاي لازم 
براي دادرس��ي الكترونيك در تمام مجتمع هاي قضايي اس��تان تهران 

فراهم شده است.

عليرضا سزاوار

حال منابع آبي كش�ور خوب نيس�ت. ديگر 
رمقي براي چش�مه ها باقي نمانده است. تراز 
منابع آب زيرزميني هر سال پايين تر مي رود 
و رودخانه ه�ا در حال خشك ش�دن اس�ت. 
مدت هاست مسئولان با مديريت غلط منابع 
آبي و بي توجهي ب�ه ميزان عرض�ه و تقاضا، 
طنابي را ب�ه گلوگاه منابع آب�ي انداخته  و آن 
را خفه كرده اند. وقتي هم صحبت از مديريت 
منابع آبي به مي�ان مي آيد، مس�ئولان همه 
تقصيرها را بر گردن نباريدن باران مي اندازند 
و سهم بي تدبيري هاي خودشان را لاپوشاني 
مي كنن�د. جانمايي نادرس�ت صناي�ع فولاد 
به يك�ي از مهم تري�ن دلايل كمب�ود آب در 
مناط�ق مرك�زي و خش�ك كش�ور تبدي�ل 
شده است. متأسفانه بسياري از صنايع آب بر 
كش�ور به جاي احداث در نزديكي درياها در 
مناطقي تأسيس ش�ده  كه به لحاظ برداشت 
از آبخوان ه�ا، مناطق�ي ممنوع�ه و بحراني 
محسوب مي شوند. در چنين شرايطي نه تنها 
مسئولان و مديران كشور، فكري براي جا به 
جايي آنها به مناطق ساحلي نكرده اند، بلكه 
با تصميمات غلط اندر غلط  ش�ان، اين صنايع 
را در مناطق خشك و كم آب نيز توسعه داده 
و مي دهند! به عقيده بسياري از كارشناسان 
وقتي برخ�ي از مس�ئولان تأكيد ب�ه انتقال 
آب از خليج فارس به س�مت صنايع فولادي 
دارند، به طور حتم پاي منافع عده اي در ميان 
اس�ت، زيرا اين مس�ئولان به جاي تمركز بر 
حل مشكلات آب شرب و كش�اورزي و عمل 
ب�ه راهكارهاي علمي ت�ر و كارشناس�انه تر، 
درگير تأمين آب صنايع فولادي شده اند و با 
وجود هش�دارهاي پي در پي، تبعات ناشي از 
اين كار را در نظ�ر نمي گيرند. در همين رابطه 
»جوان« با حجت ميان آبادي، پژوهشگر حوزه 
آب و عضو هيئت علمي گروه مهندس�ي آب 
دانش�گاه تربيت مدرس گفت وگو كرده است 
ك�ه مش�روح آن را در ادام�ه مي خواني�د. 

چرا امروز به بحران آبي رسيده ايم؟ 
آي�ا مناب�ع آب�ي كش�ور كاف�ي 

نبوده است؟
ابتدا توجه كنيد كلمه »بحران« براي شرايط آبي 
كشور اشتباه است، زيرا »بحران« يعني رخدادي 
كه يك دفعه اتفاق مي افتد، ن��ه  چالش آبي كه 
ناشي از سال ها سوءمديريت مسئولان است. مثلًا 
وقتي زلزله در يك لحظه رخ دهد، شرايط بحراني 
به وجود خواهد آمد، اما افت آب هاي زيرزميني 
و حتي خشكس��الي ها، فرآيندهايي هستند كه 
به مرور زم��ان رخ داده و نمي ش��ود، گفت اينها 

بحران هستند. 
حدود 3۰ س��ال است كه مس��ئولان مي گويند 
»بح��ران آب« داريم، ام��ا م��ردم مي بينند در 
كلانشهرها چمن كاشته مي ش��ود و بدتر اينكه 
هر سال جمعيت اين شهرها نيز افزايش مي يابد. 
همچنين با وجود مشكلات آبي، ساخت وسازهاي 
بي رويه در شهرهاي پرجمعيت انجام شده همه 
اين موارد با هشدارهايي كه مسئولان درباره اتمام 

ذخاير منابع آبي مي دهند، مغاير است. 
چرا در اين ۳۰ س�ال كه مسئولان از 
»بحران آب« صحبت مي كنند، اقدام 
مؤثري براي رفع يا كنترل آن انجام 

نداده اند؟
متأس��فانه مس��ئولان حوزه آبي كش��ور، سراغ 
كارهاي اساسي نمي روند. وقتي به آنها راهكاري 
ارائه شود نيز آن را رد مي كنند و مي گويند الان 
شرايط بحراني است و بايد راهكارهاي سريع تري 
پيدا ش��ود! در صورتي كه همين مسئولان، 3۰ 
سال است با راهكارهاي س��ريع تر و غلط خود، 
منابع آبي موجود را خش��كانده  و شرايط را از بد 
به بدتر رسانده اند. اگر طي اين سال ها به نظرات 
متخصصان گوش داده مي شد و اختيار و منابع 
مالي نيز در اختيار آنها ق��رار مي گرفت، از وقوع 
بسياري از اين وقايع تلخ در حوزه آبي جلوگيري 

مي شد. 
چه اقدامات غلطي ذخاير منابع آبي 

ما را از بين برده است؟
بخشي نگري اولين مشكل جدي در مديريت آب 
كشورمان است. مسئولان، مسئله آب را تركيبي 
از آب ش��رب و بهداش��تي، صنعت، كشاورزي، 
محيط زيست و انرژي نمي بينند و بخشي نگري 
دارند. يك زمان مشكلات آبي را بر گردن مردم 
كه مصرف كننده آب شرب و بهداشتي هستند، 
مي انداختند و تمام تبليغ��ات روي بيلبوردهاي 
شهري و تلويزيون روي همين موضوع متمركز 
ش��ده بود كه مثلًا مردم مراقب باشند شير آب 
منازلش��ان چكه نكند! اما بع��د از مدتي گفتند 
مصارف آب كشاورزي بيش از مصارف آب شرب 
و بهداشتي است، پس ديگر فرهنگ سازي براي 
مصرف صحيح آب شرب را رها كردند و در بخش 
كشاورزي متمركز شدند. آنها در اين بخش نيز 
انگشت اتهام را تنها به سمت كشاورزان گرفتند 
و براي رفع مشكلات ناشي از سيستم هاي ناقص 
آبياري كش��اورزان اقدام درخوري انجام ندادند. 
س��وءمديريت مس��ئولان در منابع آبي تا جايي 
پيش رفت كه در س��امانه هاي توزي��ع و انتقال 

آبياري كش��اورزي نيز مش��كلات جدي وجود 
داشت. متأسفانه شاهد آن بوديم كه 7۰ درصد 
آبي كه از پشت سد رها مي شد پيش از اينكه به 
دست كشاورزان برس��د، به دليل سوءمديريت 
وزارت نيرو يا وزارت كش��اورزي تبخير يا جذب 
خاك مي شد. اين س��وءمديريت ها ادامه داشت 
تا اينكه صحبت از صنايع پتروشيمي و فولادي 
كه به شدت آب بر هستند به ميان آمد و سؤالاتي 
مطرح مي ش��د؛ مثلًا چرا اين صنايع را به جاي 
نزديكي كنار دريا، در ف��لات مركزي راه اندازي 
كرده اند. با اين حال به ج��اي انتقال اين صنايع 
به نقاط ساحلي، مسئولان راه هاي درماني چون 
طرح هاي��ي انتقال آب و شيرين س��ازي آن ارائه 
كرده اند. در صورتي كه در اكثر نقاط  دنيا جايگاه 
صنايع آب بر كنار آب اس��ت، اما اين مس��ئله در 

كشور ما به درستي رعايت نشده است. 
كدام س�ازمان ها و نهاده�ا در ايجاد 

چالش آبي كشور نقش داشته اند؟
مديريت شهري، وزارت كشور، وزارت نيرو، وزارت 
جهاد كشاورزي، سازمان محيط زيست، سازمان 
برنامه و بودجه و وزارت راه و شهرسازي قطعاً در 
ايجاد چالش هاي آبي در كش��ور نقش كليدي و 

اساسي دارند. 
ب��ه عن��وان مث��ال، ش��اهد آن هس��تيم ك��ه 
بلندمرتبه س��ازي هايي كه در كلانشهرها اتفاق 
مي افتد و اين خلاف مديريت منابع آبي در كشور 
است. در كجاي دنيا، ش��هرداري ها دستشان را 
در جيب مردم و ساخت وسازهاي بدون ضوابط 
آمايش سرزميني را اجرا مي كنند، آن وقت جرايم 
و عوارض را هم مي گيرند و هنگام ايجاد مشكلات 
تأمين آب خودشان را مس��ئول نمي دانند؟! در 
شرايطي كه كلانش��هرها دچار مش��كلات آبي 
هستند، مديريت شهري مس��ئوليتي براي حل 
اين مش��كل ندارد؛ اين يك ضعف قانوني است 
كه بايد به آن توجه شود. زيرا در چنين شرايطي 
شهرداران مي گويند من در ش��هر، توسعه غلط 
مي دهم و تأمي��ن آب آن هم به من ربطي ندارد!  
شما به اين سؤال پاسخ دهيد كه آيا در دوران هاي 
مختلف، وزي��ران صمت دغدغ��ه اي براي حل 
مس��ئله آب داش��تند؟ ش��هرداران كلانشهرها 
چطور؟ آيا وقتي توسعه ش��هري دادند توجهي 
به تأمين آب موردني��از آن كردند؟ وقتي در اين 
شهرها مشكلات آبي ايجاد مي شود، كدام شهردار 
پاس��خگوي آن بوده اس��ت؟ مگر مي شود شهر 
را بي ضابطه توس��عه دهيم و نگ��ران تأمين آب 
آن نباش��يم؟ پس مسئله، مس��ئله خشكسالي 
يا كميابي آب نيس��ت، مس��ئله نبود مديريت و 

سازوكارهاي حكمراني آب است. 
آيا در كشورهاي ديگر، شهرداري ها 
مسئوليتي براي تأمين آب شهر خود 

دارند؟
در بسياري از كشورهاي دنيا، متولي اصلي آب 
شهري، شهرداري ها هستند. زيرا كه مي دانند 
اگر منطقه اي را بي ضابطه توسعه دهند، مسئول 
تأمين آب آن نيز خودشان هستند، اما در ايران 
شهرداران در شهرهاي مختلف بلندمرتبه سازي 
مي كنند و جرايمش را هم مي گيرند و هنگام 
وقوع مش��كلات تأمي��ن آب مي گويند به من 
ربطي ندارد. متأس��فانه م��ا در بحث مديريت 
منابع آب، مسئله را از لحاظ ساز و كار حكمراني 
به وزارت نيرو تقليل داده ايم و در اين خصوص 
س��ازمان ها و نهادهاي ديگر هيچ مسئوليتي 

قائل نيستند. 
آيا س�ازوكاري براي برخورد با مدير 
يا مسئولي كه با س�وءمديريت خود 
منابع آبي را از بين برده است، وجود 

دارد؟
ك��دام يك از مديران و مس��ئولاني كه مس��بب 
وضعيت ام��روز زاينده رود هس��تند ت��ا به حال 
احس��اس نگراني كرده اند كه بازخواست شوند؟ 
مدي��ران از اين منظ��ر در ح��وزه حكمراني آب 

مطمئن هس��تند اگر هر كاري كنند و هر بلايي 
سر حوزه آبي كشور بياورند حتي اگر ۱۰ سال يا 
۱5 سال ديگر تبعات كار غلط آنها مشخص شود 
نه تنها نيازي به پاس��خگويي وجود ندارد، بلكه 

مي توانند منتقد هم باشند! 
در حوزه زاينده رود بيشترين انتقاد را مسئولاني 
مي كنند كه خودشان مديران آبي در دوره هاي 
گذشته بوده اند. آنها به جاي پاسخگويي، منتقد 
هم هس��تند! متأس��فانه در نظام حكمراني آب، 
سازو كار مسئوليت پذيري و پاسخگويي را نداريم، 
بدتر اينكه مس��ببان اين وضعيت، درخواس��ت 
بودجه هاي ميلياردي داده ان��د تا آن را مديريت 

كنند. 
ش��ما پروژه احي��اي درياچه ارومي��ه و ماجراي 
زاينده رود را نگاه كنيد؛ دبير ستاد احياي درياچه 
اروميه مگر ۱4 س��ال وزير جهاد كش��اورزي در 
كشور نبوده است؟ ايش��ان نفر دوم در حوزه آبي 
كشور بوده، اما به جاي پاسخگويي براي عملكرد 
غلط در آن دوران، حالا دبير اجرايي براي احياي 

درياچه شده است!
چه س�ازوكاري براي مج�اب كردن 

مسئولان به پاسخگويي نياز است؟
بايد سازوكارها و مكانيزم هاي حكمراني خوب را 
كه مبتني بر مسائل اجتماعي، سياسي، فرهنگي، 
ارزي، اقليمي و تاريخي ما اس��ت براي كش��ور 
تبيين و آن را مطالبه كنيم. اولين بحث مكانيزم 

مسئوليت پذيري و پاسخگويي است. 
زاين��ده رود را مي خواهند احيا كنن��د. يك نفر 
آمده و گفته من مي خواهم مشكل زاينده رود را 
حل كنم و بايد براي اي��ن كار چند هزار ميليارد 
تومان به اسم احياي درياچه از بودجه و بيت المال 
بردارم! مگر مديران پيش��ين كه اصطلاحاً وضع 
فعلي زاين��ده رود ماحصل مديريت آنها اس��ت 
هم چند هزار ميليارد به اس��م نجات زاينده رود 
خرج نكردند و آن را به چنين روزي نينداختند؟ 
در حال حاضر هيچ مكانيزم و سازوكاري وجود 
ندارد كه اگر آن مدير يا آن فردي كه ادعاي نجات 
زاينده رود را دارد چند س��ال بعد ك��ه تبعات و 
مشكلات جدي تري در حوزه زاينده رود ايجاد شد 
و بيت المال هدر رفت، پاسخگو باشد. متأسفانه 
تبعات تصميمات غلط مسئولان و مديران كشور 

را نظام، انقلاب و مردم جامعه بايد بپردازند. 
سهم آب شرب و بهداشتي در ايجاد 
مشكلات آبي بيشتر است يا صنعت 

و كشاورزي ؟
مشابه همه جاي دنيا بخش كشاورزي بزرگ ترين 
برداش��ت كننده و مصرف كننده آب است كه به 
مراتب مشكلات بيشتري را در اين زمينه ايجاد 
مي كند، اما اين مس��ئله در هر ش��هري متفاوت 
است؛ مثلًا در مشهد و تهران بخش آب شرب بايد 
مدنظر قرار گيرد و در ش��هرهايي چون كرمان و 

خوزستان بخش هاي ديگر. 
اگر دنبال متهم هستيم نمي توانيم اولويت بندي 
كنيم. اولويت باي��د اصلاح مكانيزم ها و س��از  و  
كاره��اي مديريتي باش��د. يعني پاس��خگويي، 
شفافيت، مس��ئوليت پذيري. يعني همانطور كه 
رهبري اش��اره كردند نقش مش��اركت مردم در 
شبكه مسائل، يعني تصميم نگرفتن پشت در هاي 

بسته و بدون مشاركت مردم. 
صنعت پول��داري كه لاب��ي قوي دارد و پش��ت 
در  هاي بسته راهكار بدهد، شايد در كوتاه مدت 
بتواند كاري انجام دهد، اما در طولاني مدت دود 

آسيب هاي ناشي از آن به چشم مردم مي رود. 
مسئولان اقداماتي چون انتقال آب 
از دريا و شيرين س�ازي آن را مطرح 
كرده و در دس�تور كار قرار داده اند. 
آيا اين راهكار مي تواند نيازهاي آبي 

را جبران كند؟
مسئولان در كش��ور مي خواهند هر كدامشان از 
اول چرخ را خودشان اختراع كنند و شكست را 
تجربه كنند. بعد بگويند اشتباه كرديم و منتقد 

شوند. مگر مشكل اصلي مناقشات ايجاد شده در 
زاينده رود طرح انتقال آبي نبود كه س��ه استان 
اصفهان، يزد و چهار محال را درگير كرده است؟ 
حالا چطور راهكار حل مناقش��ات زاينده رود باز 

هم انتقال آب شده است؟
موقعي كه طرح انتقال آب از اصفهان به يزد انجام 
ش��د، هر چقدر داد زديم كه اين طرح مطالعات 
اجتماعي ندارد و س��بب مش��كلات اجتماعي 
و سياس��ي و حتي امنيتي خواهد ش��د، كسي 
گوشش بدهكار نبود. حالا معضل امنيتي ايجاد 
شده و رسانه هاي آنور آبي از آب گل آلود ماهي 
مي گيرند، كدام يك از مسئول تصميم گيرنده در 

آن زمان، پاسخگو هستند؟
متأسفانه همانطور كه گفتم مديران ما هر كاري 
دلش��ان مي خواهد مي كنند و هي��چ مكانيزمي 
براي نظارت و مجاب كردن آنها براي پاسخگويي 
وجود ندارد. مسئله اي كه من به آن رسيده ام، اين 
است كه ما مشكل خشكسالي نداريم، مكانيزمي 
نيست كه مانع هر كاري شود كه هر كس دلش 
مي خواهد و انجام مي دهد؛ رسانه بايد فرياد بزند 

و بگويد گمشده اين است. 
در حال حاضر مش��كل اصلي زاين��ده رود براي 
كشاورزان اس��ت، مس��ئولان مي خواهند چند 
سال كشور را معطل كنند و آب را با هزينه چند 
هزار ميلياردي از خليج فارس بردارند و به صنايع 
بدهند؟ پس مسائل آب كشاورز چه مي شود؟ آب 

شرب چه مي شود؟ 
چرا صناي�ع پتروش�يمي و فولاد كه 
آب بر هس�تند در جاي�ي راه اندازي 

شده است كه نياز آبي وجود دارد؟ 
اين هم مورد ديگري اس��ت كه م��ورد نقد قرار 
مي گيرد، اما بر فرض كه آن زمان سياس��تگذار 
نمي دانس��ته كه راه ان��دازي اي��ن صنايع آب بر، 
تبعات زيان باري دارد، ح��الا كه مي داند، چرا به 
اين كار غلط ادامه مي دهد؟ حالا چرا مسئولان 
مي خواهند در دشت بحراني نيشابور و سبزوار سه 

كارخانه فولاد ديگر راه اندازي كنند؟ 
بهتر اس��ت مس��ئولان به خود بيايند و به جاي 
صحبت از انتقال آب از دريا روي بهينه س��ازي 
مصرف آب و مديريت عرضه و تقاضا تمركز كنند. 
زيرا با تصميمات غلط خود نه تنها پول بيت المال 
را هدر مي دهند، بلكه جامعه را نابود خواهند كرد.  
چند هزار ميليارد تومان دست در جيب بيت المال 
مي  كنند براي فولادي هايي كه آب، برق، سنگ و 
معادن شان، يارانه اي و از جيب بيت المال است، 
اما همان را به قيمت دلار ب��ازار جهاني به مردم 
مي فروشند و سودش را در جيبشان مي گذارند. 
گمشده مديريت آب در كشور اينجا است كه بايد 

آن را فرياد زد. 
راهكار مناسب ش�ما براي مسئولان 

حوزه آبي كشور چيست؟
مش��كل اصلي ما رويكرد مديريت اس��ت و قبل 
از راهكار باي��د رويكردهايم��ان را اصلاح كنيم. 
دوم اينكه بايد س��از و كار ش��فافيت، ساز و كار 
مس��ئوليت پذيري و س��از و كار پاس��خگويي 
مس��ئولان اصلاح و مشخص ش��ود. همچنين 
بايد بحث آمايش س��رزمين به يك باور در ميان 

مسئولان تبديل شود. 
متأس��فانه در اس��تان ها و ش��هرهاي مختل��ف 
مس��ئله آمايش س��رزمين را درنظر نگرفته ايم. 
ما مي خواهيم »اصفهان« هم ش��هر توريس��تي 
باشد هم قطب صنعتي كش��ور شود، همچنين 
مي خواهيم در كشاورزي نيز حرفي براي گفتن 
داشته باشد و آب زاينده رودش هم مانند سابق 
جاري بماند، حتي با اين وضعيت توقع داريم كه 
هوايش هم پاك و صاف باشد! اما مگر همه اينها 

در كنار هم مي شود؟ 
بنابراين بايد رويكرد سياس��تمداران، مسئولان و 
مديران كشور ما مشخص ش��ود و بدانند كه از هر 
ش��هر چه مي خواهند و براساس خواسته هايشان 
براي هر شهر برنامه ريزي صحيحي داشته باشند. 
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مديران آب كشور
بخشی نگر و مسئوليت گريز بوده اند

»جوان« در گفت و گو با يك پژوهشگر حوزه آب، تنش هاي آبي ايران را مورد واكاوي علمي – اجرايي قرار داد

 رئيس سازمان حج و زيارت گفت: بر اساس هماهنگي ها، نخستين 
گروه از زائران ايراني پس از يك وقفه چند ساله، هفته آينده به سوريه 

اعزام خواهد شد. 
 سرپرس��ت معاونت امور فرهنگي و اجتماعي ش��ركت بهره برداري 
متروي تهران و حومه گفت: طرح سراسري بينايي سنجي كودكان در 

ايستگاه هاي منتخب متروي تهران برگزار مي شود. 
 معاون آموزش ابتداي��ي وزارت آموزش و پ��رورش از اجراي طرح 
»خوانا« در 2۰ درصد مدارس كش��ور خبر داد و گفت: بر اساس پيش 
آزمون ها و بررس��ي هاي انجام ش��ده، دانش آموزان ب��ه فراگيري اين 
مهارت ها نياز دارند و باي��د روي اين بخش بيش��تر كار كنيم. رضوان 
حكيم زاده با بيان اينكه مهارت هاي اساسي خواندن، نوشتن، شنيدن 
و سخن گفتن و آشنايي با مهارت هاي پايه زندگي از مهم ترين اهداف 
سند تحول در مقطع ابتدايي است، اظهار كرد: دستيابي به اين هدف را 

از طريق بسته تحولي »خوانا« دنبال مي كنيم. 
 رئيس كميته اجتماعي شوراي شهر تهران از بلاتكليف ماندن 5هزار 

اخطار سازمان آتش نشاني به املاك ناايمن خبر داد. 
 معاون صنايع دستي كشور گفت: طرح توسعه اماكن عرضه و فروش 
محصولات صنايع دستي با هدف بسيج تمام امكانات براي رونق فروش 

محصولات از ۱5 دي ماه جاري در 3۱ استان كشور آغاز مي شود. 
 سازمان حفاظت محيط زيست درباره درخواس��ت خودروسازان و 
موتورسيكلت س��ازان براي » اجرا نكردن آيين نامه فني ماده 2 قانون 
هواي پاك« درباره الزام اس��قاط به ازاي شماره گذاري وسايل نقليه نو 
اعلام كرد كه هيچ بهانه و دليلي براي اس��قاط نكردن ناوگان فرسوده 

پذيرفتني نيست. 
 معاون خدمات شهري شهرداري تهران با اش��اره به اينكه تا قبل از 
پايان سال سه نقطه بازار گل ساختماني و نه دستفروشي را در جنوب، 
شرق و غرب تهران در نظر خواهيم گرفت، گفت: سه بازار گل فاخر را در 

شهر تهران راه اندازي خواهيم كرد. 

خانه خلاقيت و نوآوري دانش آموزان
 افتتاح شد

خانه خلاقي�ت و ن�وآوري دانش آموزي آينده س�ازان ب�ا حضور 
مع�اون علم�ي و فن�اوري رئيس جمه�ور و نماينده رهب�ر معظم 
انقلاب در اتحاديه انجمن هاي اس�لامي دانش آموزان افتتاح شد. 
درهاي خانه خلاقيت و نوآوري دانش آموزي آينده سازان با هدف تقويت 
و ارتق��اي مهارت هاي ش��ناختي و هوش هاي چندگان��ه و با محوريت 
توسعه صنايع خلاق، امروز در خيابان قدس تهران به روي دانش آموزان 
پايتخت گش��وده ش��د.  به گزارش روابط عمومي اتحاديه انجمن هاي 
اس��لامي دانش آموزان، حس��ين تاريخي، دبيركل اتحاديه انجمن هاي 
اسلامي دانش آموزان در مراسم افتتاح خانه خلاقيت گفت: اين اتحاديه 
به دنبال شناسايي نخبگان دانش آموزي است تا فضايي براي رشد آنها 
فراهم كند. يكي از موضوعاتي كه بر آن تمركز داريم، خلاقيت و نوآوري 
است. تنها داش��ته هايي كه مي تواند گره گشاي مشكلات و چالش هاي 
كشور باشد.  وي افزود: آموزش كش��ور نيازمند به كارگيري خلاقيت ها 
اس��ت. در خانه هاي خلاق و نوآوري دانش آموزان بايد با اعتماد به نفس 
بالا در عرصه علمي كشور ورود كنند. اعتماد به نوجوانان و جوانان آينده 

كشور را مي سازد. 
حجت الاس��لام محمدج��واد حاج��ي علي اكب��ري، رئيس ش��وراي 
سياستگذاري ائمه جمعه كشور نيز در اين مراسم با اشاره به اينكه ايجاد 
تغيير در فرهنگ آموزشي كشور نيازمند يك همت مضاعف و مبارزه اي 
جدي است، بيان كرد: خانه هاي خلاق و نوآوري مي توانند زمينه ساز 
اين تحولات باشند. دانش آموزان هم يكي از مهم ترين سربازان اين راه 

و مسير هستند.
 نماينده رهبر معظم انقلاب در اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانش آموزان 
افزود: براي تحقق اين موضوع نياز داريم  زيرس��اخت هاي انس��اني و 
فرهنگي آن را فراهم كنيم. ايجاد اين خانه ه��ا مي تواند به تحقق اين 
امر كمك كند. اس��تفاده از توان دانش آموزان و انجمن هاي اس��لامي 

دانش آموزي در اين راه كمك كننده خواهد بود. 
وي همچنين گفت: اين اتفاق مبارك را به فال نيك مي گيريم و همه توان 
خود را براي توسعه اين فرهنگ ارزش��مند به كار خواهيم بست. با تلاش 
مجموعه معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري و عزم وزير جديد آموزش 
و پرورش براي تغيير در نظام آموزشي، اميدواريم  شاهد تغييرات مهمي در 
اين حوزه باشيم.  سورنا ستاري، معاون علمي و فناوري رئيس جمهوري نيز 
در اين مراسم اظهار كرد: جهت گيري امروز دانشگاه هاي كشور و دانشجويان 
با آنچه در گذشته معمول بود، تغيير كرده اس��ت.  وي تأكيد كرد: كارمند 
بودن بد نيست، اما تفكر و فرهنگي كه روي سيستم كارمندي سوار مي شود، 
نيازمند اصلاح است تا از سرخوردگي افراد جلوگيري شود.  وي تأكيد كرد: 
در خانه هاي خلاقيت و نوآوري مي خواهيم به دانش آموزان ياد بدهيم كه 
دليلي ندارد متكي به اين و آن باشند؛ بلكه خودشان مي توانند تأثير  گذار 

باشند و تغيير ايجاد كنند. 

حسين سروقامت

سر ظهر از راه رس�يده ام. تا بچه ها س�فره را پهن كنند، چرت 
كوتاه�ي مي زنم. صدايي گوش�م را مي ن�وازد؛ از آن صداهاي 

راديويي، زنگ دار و بي خش!
رؤياس�ت، هر چند به رؤيا نمي ماند؛ دو ب�ار مي گويد بميريد و 
بياموزيد. خوابم را تعبير مي كنم؛ باي�د آموخت، ولو به قيمت 

مردن باشد!
... و سخت ترين چيزي كه مي شود آموخت، رهايي است. رهايي 
از چه؟ از انديش�ه هاي پوس�يده، تعصبات خش�ك، باورهاي 

نادرست! 
مردم هائيتي ضرب المثلي دارند كه اگر مي خواهي جوجه هايت 
س�ر از تخم درآورند، خ�ودت روي آنه�ا بخ�واب... يعني اگر 
مي خواهي كارت به بهترين شكل انجام شود، آن را به ديگري 

مسپار!
دوستان! هنگام آزادي است. دانه هاي پوسيده در اسارت خاك 

هستند و ذهن هاي پوسيده در اسارت خرافات. 
... و سخت ترين كار آزاد كردن اس�يراني است كه زنجيرهاي 

خود را مي پرستند!
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مهسا گربندي
   گزارش   یک

  اطلاعيه
  قابل توجه كليه مشمولين 

  قانون ماليات بر ارزش افزوده

ب��ا توجه ب��ه اجرايی ش��دن قان��ون دائم��ی ماليات بر 
ارزش اف��زوده از تاريخ س��يزدهم ديماه س��ال جاری 
)۱4۰۰/۱۰/۱3( به اطلاع كليه مشمولين اين قانون می 
رساند بر اساس تبصره جزء »4« بند »ب« ماده )۹( قانون 
فوق الذكر، »در ارائه خدمت توس��ط شركتهای تأمين 
نيروی انس��انی و ش��ركتهايی كه از طريق قراردادهای 
حجمی خدمات خود را با در اختيار گذاشتن نيروی كار 
به متقاضی ارائه می كنند )مانند شركتهای ارائه دهنده 
خدمات پرستاری و خدمات نظافتی(، بخشی از قرارداد 
كه مربوط به هزينه های حقوق و دستمزد است، معاف 
می باشد مشروط بر اينكه ميزان حقوق، دستمزد و مزايا 
به تاييد سازمان بيمه گر رسيده باشد.« لذا شركت های 
ياد شده مكلفند به منظور بهره مندی از معافيت لحاظ 
شده، ميزان حقوق، دستمزد و مزايای نيرو  های مذكور را 

به تأييد سازمان بيمه گر برسانند.
35۰۱۹-۰2۱   ستاد خبری دفتر مركزی حراست
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